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Sta se meniau srpskom
pravosudunovim setom
zakona, da Ii je stanje u
sudstvu stvarno gore nego
u vreme MiloSa Obrenovica
i zaSto se ministar Pravde
izvinj avao poslanicima,
piseDordeOdavie

rbija je lider u re-
gionu po mnogo
demu, a pogotovo
po broju predstavki
Sudu za ljudska pra-

va u Strazburu, uz
neverovatno veliki

broj ustavnih Zalbi za za5titu pra-

va na suclenje u razumnom roku.

Ove dve iinjenice, uz gre5ke naku-
pljane u raznim sistemima, donele
su u SkupStinu Srbije izmene seta
pravosudnih zakona, Pred Posla-
nicima u ponedeljak predstavliene

su izmene: Zakona o ureclenju su-

dova, Zakona o podrudjima i sedi-

Stima sudova i javnih tuZila5tava,
Zakona o sudijama i Zakona o jav-

nom tuZila5wu, Kako je parlamen-

tu rekao ministar pravde Nikola
Selakovi6, u promene je ugraclena
ekspertiza Venecijanske komisije
i Saveta Evrope. Napokon, to su i

ciljevi zacrtani novom Strategiiom
za reformu pravosuda. Na Prvi
pogled uodljiva je f.elia da se suo-

ii sa bolnim rak-ranama srPskog
pravosucla: dugotraj no56u sudskih
procesa i nelogidnostima u nekim
zakonskim re5enjima i rezovima u

teritorijalnoj raspodeli sudova, Sto
jeizazvalo mnogo bure u javnosti.

Pomenute ustavne Zalbe mogu

se izbe6i poo5travanjem discipli-
ne u radu sudova pa je, Primera
radi, Zakonom o uredenju sudova
predvitlena za5tita prava na su-
denje u razumnom roku tako Sto
viSi sud moZe odrediti niZem rok

u kojem mora da zavrii proces i

odredi naknadu koja se iz budt'e-
ta ispladuje o5te6enima. Mada su

tokom kampanje Zestoko kritiko-
vali pokretanje rada Pravosudne
akademije, ova vlada ju je ostavila
da neometano radi, a dak je uvela
i novinu odnosno i uvodenje oba-
veznog razgovora sa sudijama koje
se prvi put biraju na tu duZnost, a
koji su prethodno zavrSili obuku u
Pravosudnoj akademij i.

4 l^l

I  d  :  07, '11 2013 NOVI
I

, i
i:

MREZA I PHSTIIP: i'r a;vrse kopa-

lja u Skup5tini polomljeno je povo-

dom Predloga zakona o sedi5tima i

podrudjima sudova i javnih tuZila-

Stava. Nova mreLasudova predvitla

poveianje broja osnovnih sudova

na 66, poSto postoieda 34, kako

smatra ministar Selakovid, ne omo-

gu6avaju gradanima efikasan Pri-
stup sudu. Upadljiva je, meilutim,

dinjenica da je Pored Pove6anja
broja osnovnih sudova predvicleno

drastidno smanjenje broja sudskih



jedinica, 5to je izazvalo burnu re-
akciju opozicije u parlamentu.

5ef poslanidke grupe DS Borislav
Stefanovii smatra da, ako se usvoji
novi zakon, pedeset op5tina viSe
nede imati ni sudsku jedinicu: "Nije
bitno da se reklamirate kako pove-
6avate broj sudova kada ukidate
sudske jedinice. To je bitno za gra-
dane Srbije i to je vrlo lo5e reSenje.
Ovim novim zakonom poveiavaju
se tro5kovi gradana, kao i tro5kovi
sudija i tuZilaca, zarazllkuod ono-
ga Sto ste najavljivali. Govorili ste
nekad kad ste nas kritikovali '5ta je
grad, Sta je mesto bez suda', a vi ste
omoguiili da 50 opStina nemaju ni
sud, ni sudsku jedinicu. Sve ostalo
je va5a politidka i pravna kombina-
torika. Brojke govore sve. OkruZni
odbori SNS odludivali su gde 6e biti
sudovi, sudske jedinice i tuZila5tva
i kaZnjavani su gradani onih opSti-

na gde su demokrate na vlasti. A
ba5 u ovim promenama zakona u
mnogo demu ste uspeli da potvr-
dite raniju reformu pravosuda za
koju ste imali samo redi kritike,
powrdilo se da su mnogi koncepti
DS dobri, jer biste ih menjali".

Izvrini direktor Komiteta prav-
nika za ljudska prava YUKOM Mi-
lan Antonijevi6 ka?e za Novi ma-
gazin da je javnost morala znati
kriterijume analize rada sudova i
sudskih jedinica koji govore u pri-
log nameri vladajuie koalicije da
se vradamo na mreZu sudova koja
je postojala pre reforme pravosu-
cta: "Bilo je neophodno da javnost
bude upoznata sa pokazateljima
optere6enosti sudova, da bi se ja-
sno videlo za5to se odredeni su-
dovi vra6aju, a neki ukidaju. Ipa(
ne treba kritikovati novine u setu
pravosudnih zakona, jer se vidi na-

mera da se usaglase neki propisi,
omogu6i za5tita prava na sudenje
u razumnom roku i smanji uticaj
politike na vrSioce duZnosti u pra-
vosuclu".

MILOSTUO IIREME: Prema
predloZenim zakonskim re5enji-
ma mandat predsednika suda traje
pet umesto detiri godine, a trajanje
funkcije vriioca duZnosti pred-
sednika suda smanjuje se sa jedne
godine na Sest meseci. Kada je red
o izboru predsednika Vrhovnog
kasacionog suda, predvideno je da
se podaci o kandidatima objavlju-
ju na sajtu suda, da su kandidati
duZni da dostave program za ure-
denje rada sudskog sistema i nje-
govo unapreclenje. Predvidena je
i zabrana sudijama porotnicima
da budu u politidkim partijama i
svako njihovo politiiko delovanje.
Prema sudu Borislava Stefanoviia,
ovakvim promenama zakona samo
se Zeli da se "stranadki promudka
pravosude": "Pau5alno odredujete
sWari oko organizacije sudova. Ni-
kad nam niste rekli da li su sudije
koje je Cvijan primio u SNS vratili

,, dlanske karte. Nikad nam niste od-

I Bovorili niSta oko endemske spo-

f rosti sudskih procesa, a sad imate

$ 0OO sudija viSe. Vratili ste nedo-
f  r r .j stojne sudije u sistem'ir q q r j v  u  o ,

f Stefanovi6 je zameriio predlaga-
P du i Sto ministru daje diskreciono
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$D$a
pravo da izabere sudske priprav-
nike, a ne da se oni biraju iskljudi-
vao na osnovu zavrSenog pravnog
fakulteta sa visokom ocenom: "To

otvara vrata da se biraju sudijski
pripravnici bliski vlasti. Mislim da
ovo ni Milo5 Obrenovid nije radio".
Rasprava izmedu Stefanovi6a i Se-
lakovida u parlamentu poprimila
je takve razmere da je predseda-
vaju6a sednicom Vesna Kovai mo-
rala da upozori ministra pravde
da ne sme da upotrebljava izraze
tipa: "To je par ekselans glupost
- jedna od najveiih koje je iuo od
kada dolazi u Skupitinu". Ministar
se izvinio poslanicima f"nekada
dovek docle u iskuienje da u Zaru
rasprave sWari nazove pravim
imenom") i objasnio da je ministar
taj koji ujednaduje nadin prijema u
sudove i javna tuZila5tva, "jer da-
nas pripravnike i pomodnike, kako
je naveo, prima ko kako ho6e".
Najvedi otpor predloZenom setu
pravosudnih zakona dali su po-
slanici iz Vojvodine. Poslanik LSV
Dragan Andrid rekao je da je pred-
log koji je pred poslanicima najgo-
re re5enje mreZe sudova do sada i
razbijanje uWrclene mreZe sudova
na teritoriji Vojvodine: ,,Nije dobro
3to se u ovoj skup5tini raspravlja

^^.
Borko Stefonovid:
Okruiniodbori
SNS-o odluiivoli
koji de grodovi
imotisudove

o mreZi sudova na teritoriji Vojvo-
dine, mnogo bi bolje bilo da se o
mreZi sudova u Vojvodini rasprav-
lja u vojvodanskom parlamentu,
tamo se ne bi dogodilo da Kovin
bude jedinica Smedereva, da ape-
lacija za Pandevo bude Beograd...

fasno je da se centralizuje sud-
sWo", rekao je Andri6.

Poslanica LDP fudita Popovi6
misli da se ovim setom pravo-
sudnih zakona "perfidno negira

autonomija Vojvodine", ali u nji-
ma vidi i najavu izbora. Nasuprot
njoj, 5ef poslanidke grupe DSS
Slobodan SamardZid ministra op-
tuZuje za podrivanje pravosud-
nog sistema Srbije jer je iz nove
organizacije sudova "makazama

odsekao" Kosovo i Metohiju, gde
6e se osnivanje sudova i javnih

tuZila5tava urediti posebnim za-
konom, tzv. Ustavnim zakonom o
autonomiji KiM. -
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